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Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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inzerce

Poprvé bez
horské dráhy
Na holešovickém Výstaviš-
ti o víkendu začala tradiční
matějská pouť. Letos po-
dle ní nabídne návštěvní-
kům nově například far-
mářské trhy, které se bu-
dou konat každý pátek, so-
botu a neděli. Z dolní části
areálu zmizela desetiletí
stará horská dráha, které
byla stejně jako několika
dalším atrakcím vypověze-
na nájemní smlouva. Ná-
hradou za ni jsou tři menší
bobové dráhy. ČTK

Svátek slaví: Liliana

Kteří rodiče dostanou
80 tisíc korun navíc?
Rodičovský příspěvek. Od příštího roku by měl vzrůst na 300 tisíc korun. Rozpor.Ministryně práce a šéfka
financí mají odlišný pohled na to, koho se peníze mají týkat. Dvě varianty. Úspornější versus štědřejší STRANA 2
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Rodičovský příspě-
vek by měl vzrůst
od příštího roku
o osmdesát tisíc
korun.

Na vyšší rodičovské se shodu-
jí všechny parlamentní stra-
ny. Jak uvedla Česká televize
na svých zpravodajských

stránkách, rozpor mezi mini-
stryní práce a sociálních věcí
Janou Maláčovou a ministry-
ní financí Alenou Schillero-
vou, i mezi hlavními politic-
kými stranami je v tom, koho
by se mělo zvýšení týkat.
Maláčová navrhuje, aby

vyšší dávku pobíraly všechny
rodiny, jejichž děti budou
mít k 1. lednu 2020méně než
čtyři roky. Ministryně financí
Schillerová chce připlatit jen
těm, kdo budou rodičovskou

na přelomu roku aktivně po-
bírat. Ministryně práce a soci-
álních věcí za nejspravedlivěj-
ší kritérium považuje věk.
Jenže Alena Schillerová ne-
podporuje zpětné doplácení
těm, kteří už částku vyčerpa-
li. Předpokládá totiž, že rodi-
če, kterým už rodičovská
skončila, šli pracovat. Maláčo-
vá se však domnívá, že by tím
byly „potrestány“ ty pracující
rodiny s dětmi, které se roz-
hodly pro slaďování práce
a rodiny a vracely se do práce
dříve než za čtyři roky.
Ve sporu obou resortů hra-

jí prioritu finanční prostřed-
ky. Nově stanovený rodičov-
ský příspěvek by totiž zatížil
veřejné finance (podle jednot-
livých variant) o 2,6 miliardy
korun. Velká část opozice
– pravicové strany, a dokonce
i komunisté – podporuje
úspornější variantu ministry-
ně financí. „Filozofie této dáv-
ky je, že je to náhrada ušlé
mzdy nebo platu pro rodiče,

který je s dítětem doma,“
uvedla poslankyně a první
místopředsedkyně TOP 09
Markéta Pekarová Adamová.
Místopředsedkyně poslanec-
kého klubu KSČMHanaAulic-
ká Jírovcová zase uvedla,
že „jsme v situaci, kdy by
financeměly řešit situace ote-
vřených rodičovských dovole-
ných“.
Ministryně práce a sociál-

ních věcí Jana Maláčová na-
opak našla se štědřejší varian-
tou zastání u Pirátů. „Mně
osobně je bližší to, aby se
všichni cítili spravedlivě. Pro-
to bych byla spíš pro vypláce-
ní všem, kteří mají dítě do
čtyř let věku,“ řekla poslanky-
ně a první místopředsedkyně
Pirátů Olga Richterová.
Celková částka, kterou

stát každé rodině vyplácí, je
momentálně 220 tisíc ko-
run. Je ale na jednotlivých
rodičích, jak dlouho budou
s potomkem doma a za jak
dlouho tedy tento příspěvek

vyčerpají. Téměř šedesát
procent rodičů využívá tříle-
tý termín. Čtyři roky volí
zhruba čtvrtina matek nebo
otců, dva roky pak 17 pro-
cent rodin. Pouhá dvě pro-
centa si vybírají roční rodi-
čovskou. ČT a PH

Rada města Brna
podle § 166 odst. 2 zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním,
vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský zákon), ve znění pozdějších předpisů,

VYHLAŠUJE KONKURZ
na pracovní místo

• ředitel/ka Mateřské školy Sněhurka Bořetická 26,
Brno, příspěvková organizace

(předpokládaný nástup k 1. 8. 2019)

• ředitel/ka Mateřské školy Brno, Hochmanova 25,
příspěvková organizace

(předpokládaný nástup k 1. 9. 2019)

Termín pro podání přihlášky: 7. 3. 2019.
Náležitosti, podmínky podání přihlášky a bližší informace naleznete na
www.brno.cz/Občan/Volná místa a výběrová řízení/Konkurzní řízení

na místa ředitelů škol a školských zařízení.

inzerce

Desetitisíce navíc

450
Tolik tisíc korun by mohli ro-
diče pobírat na dvojčata od
ledna 2020, pokud návrh pro-
jde. Dosud je výše tohoto pří-
spěvku 330 tisíc korun.

300
Tolik tisíc korun by od příští-
ho roku mohl stát vyplácet
na jedno dítě. V současnosti
je to 220 tisíc korun.

Změna dodavatele energií se
vyplatí, uvědomuje si to stále
více lidí. Vedle ceny ale odbor-
níci doporučují sledovat také
to, jestli je vybraná firma
spolehlivá, stabilní a zejména,
jak dodržuje etické standardy.

O tom, nakolik lze té které společ-
nosti věřit, semůžete přesvědčit i po-
dle toho, jestli přijala etický kodex
podle doporučení Energetického
regulačního úřadu (ERÚ).
O větší ochranu spotřebitelů se ak-
tivně zasazuje také Bohemia Energy.
Firma své zásady férového jednání de-
klaruje v etickémkodexu, který v plné
míře respektujeVzorový etický kodex
ERÚ. „I když jsme drtivou většinu
doporučení ERÚ dodržovali již v mi-
nulosti, chceme našim zákazníků
usnadnit orientaci, a proto jsme naše
zásady sepsali do podoby oficiálního
dokumentu,“ říká Robert Šíma,
ředitel zákaznické péče Bohemia
Energy. Etický kodex tak obsahuje
řadu konkrétních kontrolníchmecha-
nismů, které zákazníky firmy chrání.
Celá skupina Bohemia Energy na-
příklad při prodeji využívá uzavírání
smluv přes tablety, u nichž lze jedno-

Etický kodexBohemiaEnergy
pomáhá chránit zákazníky

duše ověřit, kde byla smlouva pode-
psána. Žádná zákaznická smlouva,
uzavřená obchodním zástupcem
Bohemia Energy, není puštěna ke
zpracování, aniž by se zákazníkem
nebyla ověřena prostřednictvím ve-
rifikačního telefonického hovoru.
„Těmito hovory ověřujeme, zda si je

zákazník vědomý, že uzavřel smlouvu
s naší společností, zda s podpisem
souhlasí a jaké tím získal výhody,“
vysvětluje Robert Šíma. „Vedle
vyjádření spokojenosti s jednáním
obchodního zástupce může vznést
k uzavřené smlouvě doplňující dotazy,
na které mu naši pracovníci profesio-
nálně odpovědí,“ dodává.
Etický kodex dle doporučení ERÚ
tak Bohemia Energy vnímá jako
důležitý krok, který pomůže zlepšit
situaci na trhu s energiemi. Zároveň
věří, že i další dodavatelé se k tomuto
kodexu připojí.

Chcete pracovat
v čistém a klidném prostředí?

Nevadí Vám práce na směny?

Pojďte pracovat k nám!
• Montáž komponentů
• Testování a balení výrobku
• Kontrola kvality výrobků

Co Vám můžeme nabídnout?
• Motivující mzdové ohodnocení až 25.000 Kč
• 5 týdnů dovolené
• Dotované závodní stravování
• Doprava z Brna zdarma

Bližší informace získáte
na naší bezplatné telefonní lince: 800 700 078

www.hybemesvetem.cz

Pro náš výrobní závod v Modřicích
hledáme kolegy na pozici

Montážní pracovník/ce

Nástup

možný

ihned!

Rodičovská „dovolená“ bude
příští rok mnohem štědřejší



Brýlové čočky pro každou situaci!
Které budou nejvhodnější pro vás?

Svět kolem nás se neustále vyvýjí, přibývají nové a nové technologie a není tedy divu, že stejně tak se
vyvíjí i péče o zrak. Pokud potřebujete dioptrickou korekci, máte dnes celou řadu možností.

Multifokální čočky vám ušetří peníze
Jste-li zvyklí na dioptrické brýle, možnosti výběru dioptrických čoček jsou takřka nepřeberné. Pokud potřebujete korekci jak na

dálku, tak na blízko, případně na střední vzdálenost, řešením jsou tzv. multifokální brýlové čočky, díky nimž vám budou na všechny
vzdálenosti stačit jediné brýle, a tím pádem ušetříte.

„U multifokálních brýlí je navíc přechod mezi jednotlivými částmi – na blízko, na střední i dlouhou vzdálenost – pozvolný, což je pro
oči pohodlnější. Díky plynulému přechodu je brýlové sklo de facto jednolité a esteticky nijak neruší,“ vysvětluje Tereza Slavíková

z FOKUS optik. Multifokální skla lze samozřejmě pořídit v celé řadě provedení a s širokou nabídkou povrchových úprav.

Speciální čočky do elektronického světa
Elektronika se stala běžnou součástí našich životů. Využíváme ji nejen v našem volném čase, ale pro mnohé profese jsou počítač či
notebook a smartphone neodmyslitelnou součástí pracovního vybavení. Zrak tím pádem čelí novému typu zátěže. Prvním problé-
mem je tzv. modré světlo. „Jedná se o část světelného spektra o vlnové délce 400 nm – 420 nm a toto záření představuje nebezpe-
čí zejména pro oční sítnici. Její poškození může vést k předčasné makulární degeneraci a také ke vzniku očních zákalů,” varuje

Tereza Slavíková.

Bezpečnost především. Speciální brýlová skla pomohou při řízení i vám
Vysoký podíl modrého světla produkují i xenonové reflektory aut, což pro oči protijedoucích řidičů představuje další zátěž. „Při

zhoršených světelných podmínkách řidiči hůře odhadují vzdálenost, což rozhodně snižuje jízdní komfort a násobí stres. Od řízení
dále rozptylují odlesky pouličního osvětlení nebo oslňující reflektory protijedoucích vozidel, což v zimě může ještě více násobit
sněhová pokrývka. Další zátěž představuje neustálé přeostřování mezi palubní deskou a prostorem před vozidlem,“ vysvětluje

Tereza Slavíková. Řešením jsou proto speciální brýlové čočky pro řidiče.

Pro výběr optimálních brýlových skel je zkrátka dobré navštívit odborníky. Zkusit to můžete třeba právě ve FOKUS optik, kde vám
ochotně poradí nejen s dioptrickými brýlemi, vybírat můžete i z široké nabídky slunečních brýlí, nebo oblíbených kontaktních čoček

SWITCH. A navíc je pro vás připravena skvělá sleva 50 % na všechna dioptrická skla včetně multifokálních – stačí si zakoupit
kompletní dioptrické brýle.

Více zjistíte na www.fokusoptik.cz.

*Sleva platí na všechna dioptrická skla v nabídce FOKUS optik při zakoupení kompletní brýlové zakázky (skla + obruba). Lze uplatnit poukázku z FOKUS optik klubu
v hodnotě 100 nebo 200 Kč, ostatní slevy se nesčítají. Sleva platí ve všech pobočkách FOKUS optik, kromě Fashion Arena Prague Outlet (nabízí odlišné outletové akce)
a FOKUS optik Mostecká. Sleva platí od 11. 2. 2019 do odvolání.

INZERCE
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Nabízím dobrou cenu a dohodu. Tel.: 724 034 029

ŠKODA rok 1988 – 1989
RAPID 135, 136 kupé

nebo Škoda 125, 130 v zachovalém stavu.

KOuPím

Mistři řezali
vinnou révu
Soutěž v profesionálním
ošetření vinohradu co nej-
lepším řezem se letos ko-
nala již popatnácté. Původ-
ně byla určena amatérům.
Úkolem 73 soutěžících na
vinici v Sedleci na Mikulov-
sku bylo za patnáct minut
zvládnout ostříhat 25 keřů
odrůdy Rulandské šedé,
v případě juniorů keře od-
růdy Dornfelder. Práci jim
znepříjemňoval silný stude-
ný vítr. Osmičlenná porota
hodnotila hlavně kvalitu
řezu, v případě srovnatel-
ných výsledků rozhodoval
čas. „Letos se podařilo ve
stanoveném limitu ořezat
všechny keře necelé sedm-
desátce procent soutěží-
cích,“ uvedl marketingový
a obchodní ředitel Svazu vi-
nařů Martin Chlad. ČTK

inzerce

inzerce

Boj o zachování
výuky má různé
podoby. Třeba
vlastní dopravní
prostředek.

Odlehlá Žihle na pomezí Pl-
zeňského a Ústeckého kraje
chce udržet všech devět tříd
základní školy s minimálně
150 žáky. Třídy odmítá spojo-
vat. Sváží proto vlastním au-
tobusem žáky ze stále větší-
ho počtu okolních obcí.

„Děti sem chtějí, škola je
perfektně vybavená,“ říká sta-
rosta František Procházka.
Žihle s 1330 obyvateli dala do
své základní školy za minu-
lých deset let přes třicet mi-

lionů korun. Děti sváží z okru-
hu do jedenácti kilometrů,
a to i z Ústeckého kraje.
„Máme vlastní autobus
s 30 místy a svážíme 55 dětí,
samozřejmě zdarma,“ uvedl
Procházka. Kvůli tomu, že au-
tobus nestačí všechno objet,
dalším rodičům proplácí jízd-
né. „Pořád se nám vyplatí dát
pár korun za jízdné než po-
tom doplácet na mzdy učite-
lů, když jsme ve výjimce,“
uvedl starosta Žihle. Škola je
totiž o jednoho žáka pod sta-
vem, který je celkem 153. Vět-
šina dětí je ze Žihle a jejích
pěti osad.
Autobus stojí obec tři sta ti-

síc korun ročně. Klasické lin-
ky do některýchmíst nezajíž-
dějí, a pokud ano, tak by byly
děti ve škole zbytečně brzo,
protože linky školní dobu ne-

respektují. Obec má nyní vět-
ší autobus. „Měli jsme od
roku 2006 menší, osmnácti-
místný, ale pak chtělo stále
více dětí chodit k nám,“ uve-
dl starosta. Podle něj lidé, kte-
ří přijedou do Žihle, říkají, že
taková škola není ani v Plzni.
Před třemi lety získala obec
třímilionovou dotaci, díky
níž jsou v každé třídě interak-
tivní tabule, tablety, projekto-
ry, nové lavice, tabule, šatní
skříňky, zastínění oken. Už
před jedenácti lety šlo pat-
náct milionů korun do jídel-
ny, poté peníze na sociální za-
řízení.
Žihle s příjmem asi 19 mi-

lionů korun ročně má letos
v rozpočtu na školu necelé
čtyřimiliony korun (bez auto-
busu) a přes dvě stě tisíc ko-
run na školku. Jde o sumu na

provoz a investice, platy hra-
dí kraj. Děti v obci ubývají.
Škola má kapacitu asi
320 dětí, ještě před dvaceti
lety jich tam chodilo dvě stě.
„Nechceme slučovat třídy. Ať
je ve třídě klidně jedenáct
dětí, ale ten rozdíl musíme
doplatit,“ uvedl starosta Pro-
cházka. Na jednoho žáka to
vychází padesát až šedesát ti-
síc korun podle toho, zda je
v nižším nebo vyšším stupni.
„Poslední tři čtyři roky doplá-
címe na platy učitelů 220 až
250 tisíc korun ročně,“ vy-
světluje starosta. Žihle nyní
připravuje dvě zóny až pro
dvacet rodinných domků.
Chce v obci udržet mladé ro-
diny. Obci se investice vrátí
na daních i tím, že tammladí
zůstanou. Za deset let ubylo
v obci asi 130 lidí. ČTK

V těchto dnech si lidé připo-
mínali 50 let od chvíle, kdy se
v Praze upálil student Jan Za-
jíc. Stalo se to 25. února 1969,
krátce po Janu Palachovi,
chtěl svým tragickým činem
v roce 1969 vyburcovat ná-
rod, který po vpádu sovět-
ských vojsk do Českosloven-
ska upadal do letargie. Větši-
na osobností, které se zúčast-
nily v Zajícově rodném Vítko-
vě na Opavsku vzpomínko-
vých akcí, se domnívá, že od-
kazu tohoto studenta národ
stále hodně dluží. Starší gene-
race podle nich nepředává do-
statečně dětem informace
o historii, kterou často zažila.
Ve školách se o jeho odkazu
téměř neučí.
„Lidé strašně zapomínají.

Zapomínají, že svoboda a vol-
nost je něčím vykoupena. Zá-
vazky a povinnostmi,“ připo-
mněl Jaroslav Zajíc, starší bra-
tr Jana Zajíce. S činem svého
bratra či jeho předchůdce
Jana Palacha se nikdy nezto-
tožnil. Pro něj i jeho sestru je
to totiž stále neuzavřená hlu-
boká rána. Ale i když přišli
o nejbližšího člověka, v jeho
tragickém činu vidí význam
pro celou společnost. ČTK

Nemovitosti - nabídka

Krátce

Některé slevy
možná vydrží
Místopředseda ANO Jaro-
slav Faltýnek si nemyslí,
že by se škrty v rozpočtu
na rok 2020 měly týkat
nedávno zavedených
slev jízdného pro děti
a důchodce. Debatovat
by se mělo spíš o bezplat-
ných obědech pro děti.
Faltýnek to řekl v pořa-
du České televize Otáz-
ky Václava Moravce. ČTK

Chtějí si udržet školu,
žáky svážejí autobusem

Sušenky z mláta

20
Tolik kilogramů mláta vznik-
ne při výrobě 100 litrů piva.
Do budoucna počítají někteří
pekaři s mlátem i pro výrobu
pečiva a sušenek.

Vzpomínka.
Janu Zajícovi
hodně dlužíme

MOBIL, KTERÝ
ODMATURUJE

Odmaturovali byste teď z matematiky? Možná ne. Ale váš mobil
ano. Stačí stáhnout aplikaci, která umí vyřešit část maturitních
příkladů. Třeba logaritmickou rovnici – i s postupem. Stačí ji vyfo-
tit a opsat, co je na displeji. Rozumět tomu nemusíte, ale na čtyř-
ku to stačí. Školy (čest výjimkám) ovšem vyučují spíše to, co zvlá-
dá mobil. To žáci umějí celkem slušně. Nacvičili algoritmy a jako
opičky – a jako mobil – řeší typové úlohy, u přijímaček, u maturi-

ty. O rozvoji logického myšlení ne-
může být řeč. Rovnici vyřeší, ale
sestavit ji nedokážou. Nedokážou,
protože to se málo učí. Jeden by
čekal, že didaktici matematiky už
chystají změny: méně složených
zlomků, méně řešení rovnic –
vždyť k čemu umět řešit rovnici,
když ji neumím sestavit. Zato více

analýzy reálné situace, více sestavování rovnic a interpretace vý-
sledku. Tedy toho, co mobil nesvede a v čem bude člověk asi ještě
dlouho nenahraditelný. Ale ouha. Jsou to právě didaktici matema-
tiky (čest výjimkám) a Jednota českých matematiků a fyziků, kteří
změnám brání. Je jim jedno, že vyřešit bez mobilu logaritmickou
rovnici bude potřebovat nanejvýš jeden z tisíce. Že pro budoucí
kadeřnice, topenáře, účetní, učitele češtiny, lékaře i právníky je
to nejen ztráta času, ale často i příčina celoživotní antipatie k ma-
tematice. Takhle to roky dávají do osnov, do testů, vyučují a zkou-
ší. Pro matfyzáky, a já jsem jedním z nich, je to skvělé. Jak ale za-
ujmout všechny ty, co v životě žádné rovnice řešit nebudou, co
užitečného je učit, to tihle didaktici neřeší. Nezajímá je to. Tak
přece není možné, aby s takhle omezeným rozhledem dál rozho-
dovali o tom, co mají umět všechny děti. I ty vaše.
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Před čtyřmi lety založila
Soňa Jonášová Institut cirku-
lární ekonomiky. Radí fir-
mám i obcím. Jak pracovat
a žít, aby „to šlo“ a nezůstával
po nás svět plný odpadků.
Taky inspiruje firmy, aby vy-
ráběli trvanlivější produkty.

Cirkulární ekonomika. Co
to vlastně je?
Můžeme ji chápat jako sys-

tém, ve kterém se snažíme
s veškerými zdroji hospoda-
řit co nejudržitelněji. Jsme
na planetě, která má omeze-
né hranice, nemáme neko-
nečné množství zdrojů. Stále
něco vyrábíme a spotřebová-
váme, a to stále rychleji. My
se v rámci cirkulární ekono-
miky snažíme hledat způsob,
jak cyklus používání zdrojů,
ale i věcí udržet co nejdelší.

Češi jsou rekordmani v tří-
dění, hlavně plastů.
Třídění je první krok. Je to

třeba role obcí, aby vytvářely
podmínky pro návrat tako-
vých odpadů zpět do oběhu.
Jenže i přes vysoký podíl tří-
dění stejně polovina plastů
skončí na skládkách. Sami
s tímto stavem nejsme spoko-
jeni a snažíme se vytvořit sys-
tém, kdy se nám skutečně po-
daří uzavřít celý cyklus, což
je základní předpoklad cirku-
lární ekonomiky. Proto zde
spolupracujeme se zástupci
byznysu i vlády. Učíme ale
i jednotlivce, aby dávali vě-
cem druhý život. Druhým
krokem po třídění je totiž
přemýšlet, co a kolik skuteč-
ně potřebujeme ke svému
každodennímu životu a bez
čeho se můžeme obejít.

Jak cirkulární teorii uplat-
nit v obyčejné rodině?
Když rozebíráme odpady

na skládkách, zjišťujeme, že
se stále víc vyhazuje textil. Je
levný a dostupný. Jsme zvyklí
kupovat trička, která nevydr-
ží. Brzo je vyhodíme. Právě
textil je jedna z věcí, kdy mů-
žeme odolat tlaku prodejců
a módy. Lze třeba využít pro-
jekt, který teď v Praze fungu-
je. Jmenuje se SWAP, odstar-
tovala jej Lucie Poubová a roz-
šířil se i k nám do Kampusu
Hybernská. Většinou jednou
měsíčně podobné setkání
v kampusu probíhá a funguje
tak, že lidé přinesou stále
pěkné oblečení, které už ale
nenosí, a vzájemně si je vymě-
ní za to, co se jim líbí. Hodně
se dá ušetřit i na provozu do-
mácnosti. I když se to stále
zdůrazňuje, pořád to není sa-
mozřejmost.

Třeba při čištění zubů ne-
nechat téct vodu?

Nejde jen o zuby nebo umý-
vání nádobí. Třetinu vody
doma spotřebujeme napří-
klad na splachování. Napří-
klad Michaela Tomas, majitel-
ka reklamní agentury Butter-
flies & Hurricanes, která stojí
i za ekologickou výzvou
#mychangeforclimate, zaved-
la doma například sprchová-
ní do lavoru. Zachycenou vo-
dou pak splachují toaletu, dů-
sledně zhasínají, protože
mají tři děti, ušetří ročně až
osmnáct tisíc korun. Tady
ekologie dostává konkrétní
ekonomický rozměr, je to vy-
jádřené v korunách.

Neumím si představit, jak
se osmdesátitisícové Jižní
Město sprchuje v lavoru.
Naší zásadou je, že nikomu

nepředpisujeme, že má dělat
tohle a tohle. Každému, i fir-
mám, říkáme: Dělejte, co je
vám příjemné, ale tohle a to-
hle jsou věci a postupy, které
dokážete ovlivnit. Na nich
pak je, aby si vybrali, kde se
cítí komfortní v zavedení da-
ných změn. Většinou ale za-
čnou u jedné aktivity a sami
pokračují dál a dál.

Jak vysvětlíte výrobcům,
aby dělali věci, které za
dva roky nevyhodíme?
Divil byste se, kolik firem

nás právě z tohoto důvodu
oslovuje. Roste míra uvědo-
mění, podnikatelé poznávají,
že byznys, jak ho mají nasta-
vený nyní, nebude na zákaz-
níky fungovat pořád. Zákaz-
ník se také nasytí. Už dnes
lidé požadují, aby to, co si po-
řídí, bylo například opravitel-
né, ptají se: jak dlouho mi
věc, kterou si kupuji, vydrží?
Vidíme, že kdysi fungovala
pračka v domácnosti patnáct
dvacet let a v 21. století vydr-
ží tři roky. To neumíme vyrá-
bět lépe?

Můžete být konkrétní?
Jedním z našich partnerů

je společnost Group SEB, pod
kterou spadají například
značky Rowenta, Krups nebo
Moulinex, tedy domácí spo-
třebiče, které používáme den-
ně. Došlo jim, že není únosné
neustále dávat víc a víc pro-
středků do reklamy a marke-
tingu, aby své výrobky udrže-
li na trhu, a navíc v konkuren-
ci levné asijské produkce.
A k tomu odolávat tlaku zá-
kazníků, že vyrábíte sice lev-

ně, ale něco, co se neustále
kazí a nejde už opravit. Takže
uvedli na trh výrobky,
u nichž garantují opravitel-
nost deset let. Když budete
mít věci, které jsou kvalitní
a které vydrží a nemusíte si
stále kupovat nové, tak je to
také reklama. Tichá pošta. Zá-
kazník pak bude loajálnější.
My neříkáme firmám, aby ne-
vyráběly. Hledejte ekologič-
tější a udržitelnější byznys,
to je náš vzkaz.

Brzo má platit, že se PET
lahve musejí částečně vy-
rábět i z použitých plastů.
Od roku 2025 bude povin-

né přidávat do obalů 25 pro-
cent recyklátu. Už dnes firmy
zjišťují, že na českém trhu
není. Většina granulátu se vy-
váží. Firmy, které vyrábějí
PET lahve, se obávají, že ne-
budou mít z čeho vyrábět.
Takže hledáme systém, který
bude fungovat co nejvíc lokál-
ně, systém, kdy budeme ode-
bírat obaly z trhu zpět do vý-
roby. Zacyklit materiálové
toky v Česku. Vidíme, kolik
toho skončí v přírodě, nedáv-
ný příklad Českého Švýcar-
ska, kde se v řece hromadí
plastové lahve, je varující.

Radíte ohledně provoz-
ních nákladů i firmám?

Říkáme jim, aby se podíva-
ly, kolik toho tisknou, jestli
vypínají počítače přes noc,
zhasínají při odchodu z míst-
nosti. Doma každý hlídá
účty, hledá úspory, ale v prá-
ci se často chová jinak. Z cizí-
ho krev neteče, to platí hlav-
ně ve velkých firmách.

PAVEL
HRABICA
pavel.hrabica@metro.cz

Soňa Jonášová z Institutu cirkulární ekonomiky METRO

Na konci května půjdeme k volbám do Evropského
parlamentu. Názory na Evropskou unii se u nás různí.
Pouze jedna strana však otevřeně říká, abychom z EU
vystoupili. JdeoStranunezávislosti České republiky.
Je nejvyšší čas odejít, říká v rozhovoru její předseda
FrantišekMatějka.

Co Vámna členství ČR v EU nejvíc vadí?
Největším problémem je jednoznačně vnucené
přijetí Lisabonské smlouvy. Je to největší politický
podvod na lidi v novodobé historii. U nás se hodně
zjednodušuje role Evropské unie na transfery pe-
něz, ale pro mne je mnohem horší okleštění růz-
ných svobod a spousty nesmyslných zákazů a naří-

zení. Máme dražší auta, protože v nich musíme mít
spoustu zbytečných věcí, české dopravce poškozují
povinné mzdy, rybářům se zakazují olůvka, ome-
zuje se právo nosit zbraň. Je toho opravu moc a je
potřeba zasáhnout.
Zastánci Evropské unie říkají, že vystoupení by byla
ekonomická katastrofa, že bychomse dostali do spá-
rů Ruska. Mají pravdu?
Hlavní je nepodlehnout strašení politiků přisátých
na dotacích, že bez EU končíme. Oni možná skon-
čí, ale Česká republika, a firmy tady určitě ne. Právě
naopak. Pořád přece zůstaneme v Evropě, máme
a budeme mít spousty mezinárodních smluv. My
navíc říkáme jasně, vystupme z EU, ale zůstaňme

členy NATO. Jen už nechceme být Evropany druhé
kategorie. Nechceme, aby o našich životech rozho-
dovalo Německo s Francií.
Na protievropskou notu hraje i Tomio Okamura.
Považujete jej za spojence?
Tomio Okamura je politický podvodník. On ne-
chce vystoupit z EU, jen si spočítal, že mu protiev-
ropská rétorika přinese politické body. Jde mu jen
o peníze. Nedávno jsem na sociálních sítích četl
názor, že kdyby Okamura věděl, jak vydělat pení-
ze na pašování migrantů, tak už je k nám vozí ve
velkém. Je to samozřejmě nadsázka, ale myslím,
že ho to krásně vystihuje. Věřím, že to voliči po-
chopí a už se od něj nenechají dál podvádět.

Členství v EU nám přináší víc škody než užitku

Cirkulární ekonomika? Třeba
se sprchujte jenom do lavoru

inzerce

Více najdete na

WWW.METRO.CZ
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Krize
Ve Venezuele zuří boj.
Střety mezi stoupenci
lídra opozice Juana Guai-
dóa a ozbrojenými slož-
kami autoritářského
prezidenta Nicoláse
Madura si od pátku vyžá-
daly několik mrtvých
a desítky zraněných. AP

Na cestu po Rusku se včera vy-
dal vlak vystavující válečné
trofeje zabavené během kon-
fliktu v Sýrii. Vlak vyjel
z Moskvy na anektovaný
Krym a dále pojede až na
samý východ Ruska a vrátí se
přes sever zpět doMoskvy. Bě-
hem cesty, při které zastaví
na šedesáti místech, má vlak
překonat 28 500 kilometrů.

Konflikt v Sýrii začal v roce
2011. Rusko se do bojů na
straně prezidenta Bašára Asa-
da zapojilo v roce 2015, čímž
do značné míry ovlivnilo po-
měr sil ve prospěch vládního
režimu.
Moskvané si před odjez-

dem vlakmohli prohlédnout.
Tvořen je devíti platformami,

na kterých je několik vojen-
ských vozů, které byly zaba-
veny syrským rebelům nebo
džihádistům. V dalších vo-
zech si návštěvníci mohou
prohlédnout modely zbraní
či drony.
„Naším cílem je ukázat co

nejvíce lidem úspěchy ruské
armády v boji proti meziná-
rodnímu terorismu,“ uvedl
ruský plukovník Dmitrij Sero-
baba. Ruský prezident Vladi-
mir Putin v pátek v Kremlu
pochválil ruské vojáky, kteří
sloužili v Sýrii. „Osvobodili
Sýrii od banditů a zachránili
mírumilovné civilisty,“ uvedl
Putin s tím, že ruští vojáci
svou práci odvedli odhodla-
ně, odvážně a precizně. ČTK

Lidé vzpomínali
na zavražděného
kritika ruského
prezidenta.

Tisíce lidí v centru Moskvy se
v neděli zúčastnily pochodu
k uctění památky Borise Něm-
cova, opozičního politika
a předního kritika ruského
prezidenta Vladimira Putina.
Menší průvody se uskutečni-
ly také v dalších městech na-
příč Ruskem. Němcov byl za-
vražděn před čtyřmi lety, kdy
ho jen pár metrů od Kremlu
zastřelil neznámý útočník.

Největší pochody se konaly
vMoskvě a Petrohradu, naplá-
nované byly i ve Vladivosto-
ku a Kirově, zde jim však úřa-
dy nevydaly povolení. Účast-
níci moskevské demonstrace
drželi transparenty s hesly
jako „Rusko bez Putina“, „Za
svobodu“ nebo „Vzdali jsme
se Němcovova Ruska. Je čas
jej vrátit!“. Pochodu v hlav-
ním městě se účastnili i rus-
ký opoziční aktivista Alexej
Navalnyj, Putinův expremiér
a kritik KremluMichail Kasja-
nov nebo opoziční politik Ilja
Jašin.
Němcov byl zastřelen

v únoru 2015, když v centru
metropole přecházel most
přes řeku Moskvu. Moskev-

ský soud v roce 2017 odsoudil
za jeho vraždu Čečence Zau-
ra Dadajeva k dvaceti letům
vězení a čtyři Dadajevovy
komplice k trestům odnětí
svobody od 11 do 19 let. Něm-
covova rodina však věří, že
vražda byla provedená na ob-
jednávku nejvyšších pater
ruské politiky a skutečné viní-
ky se ještě nepodařilo dopad-
nou, píše web Rádia Svobod-
ná Evropa / Rádia Svoboda.
Tisícový pochod na památ-

ku Němcova se v Moskvě ko-
nal takéminulý rok. Podle po-
licejních odhadů se jej účast-
nilo zhruba 4500 lidí, z Petro-
hradu byla podle agentury
TASS ohlášená účast asi
2000 lidí. iDNES.cz

Trofeje. Na Krym
je veze speciál

Rusko bez Putina,
skandovali lidé

Konec utajování skandálů
Papež František včera na závěr čtyřdenního summitu
o ochraně nezletilých ve Vatikánu označil duchovní zneu-
žívající děti za nástroje satana. Katolická církev bude po-
dle něj tomuto jevu „s nejvyšší vážností“ čelit a děti
ochrání. Zavázal se také k tomu, že církev nebude sexuál-
ní skandály zamlčovat a vyvine veškeré úsilí, aby byli
pachatelé postaveni před soud. Zahraniční agentury si
ale všimly, že závazné závěry nebo závěrečný dokument
z konference nevzešly. AP

Skupina přistěhovalců sexu-
álně napadla dvě dívky v zá-
padoněmeckém Pforzheimu.
Migranti zaútočili i na ko-
lemjdoucího, který se mla-
dých žen zastal.
Útočníci původem z Íránu,

Sýrie a Afghánistánu obklopi-
li v pátek večer dívky ve věku
17 a 18 let na Leopoldově ná-
městí v centru města. Nejpr-
ve je slovně uráželi, pak se
14letý Íránec pokusil jedné
z nich sáhnout na hýždě. Dív-
ky se daly na útěk, ale muži
je dohnali a napadávali zno-
vu. Snažili se je zatlačit ně-
kam do kouta, aby neměly už
kam ustoupit.
Policii se podařilo pachate-

le vystopovat a zjistit, že kro-
mě 14letého chlapce z Íránu
tvořili skupinu muži ve věku
od 19 do 31 let. Policie šestici
násilníků zadržela . ČTK

Krátce

Východ Německa
je nebezpečnější
Žadatelům o azyl ve
východních spolkových
zemích hrozí oproti těm
v západní části Německa
desetkrát větší nebezpe-
čí, že se stanou obětí
trestného činu z nenávis-
ti. S odvoláním na studii
institutu ZEW v Mann-
heimu o tom informova-
la agentura DPA.

Laviny zabíjely
Nejméně dva lidské živo-
ty si vyžádaly laviny, kte-
ré spadly v rakouském
Tyrolsku. Jednou z obětí
je 27letý Čech, kterého
strhl sněhový zával při
pěší túře. ČTK

inzerce

Útok migrantů.
Mladíci sahali
na dvě Němky



Rýma a ucpaný nos patří mezi
nejčastější projevy nachlazení.
Z nedávného průzkumu agen-
tury STEM/MARK iniciovaného
značkou Sinulan forte vyplývá,
že přes 70 % Čechů a Slová-
ků užívá nosní přípravky. Na
těchto přípravcích však může
vzniknout závislost a mohou
vést k dalším komplikacím.

Při rýmě nás trápí hlavně ucpaný nos, proto
hledáme způsoby, jak ho uvolnit. Účinným
prostředkem jsou nosní spreje a kapky obsa-
hující dekongestanty. Působením těchto látek
dojde k stažení cév a tím ke splasknutí otoku
nosní sliznice. Užívají se lokálně ve formě nos-
ních sprejů nebo kapek. Dlouhodobé podávání
těchto přípravků s sebou paradoxně nese riziko
nosní neprůchodnosti a medikamentózní rýmy.

Hlídejte si dobu užívání

Obvykle se udává maximální doba nepřetrži-
tého užívání u dospělých týden a u dětí 3–5
dnů. Pokud se lokální aplikace dekongestan-
tů nepřeruší, hrozí totiž atrofie nosní sliznice.
Dojde ke ztenčení a úbytku žlázek a cév. Takto
poškozená sliznice pak není schopná plnit zá-
kladní funkce – zvlhčovat a ohřívat vzduch, za-
chytávat drobné cizorodé částice a plnit svou
imunologickou funkci. Nosní sliznice pak také
snadno krvácí a tvoří se na ní tzv. příškvary. Po-
kud budou dekongestanty užívány příliš dlou-
ho, může se také stát, že se na nich sliznice
stane závislá a bez nich už se volně nenadech-
nete. „Nosní sliznice v takových případech
přestává na kapky reagovat a je trvale zduře-
ná. Tento stav se sám nevyřeší a je nutné za-
hájit jinou léčbu, například spreji s kortikoidy.
V některých případech ale ani ty nepomůžou
a je třeba přistoupit k operaci,“ popisuje řešení
závislosti na dekongestantech MUDr. Jurovčík
z kliniky ušní, nosní a krční 2. LF UK a FN Mo-

tol. Rozhodně se tedy vyplatí myslet na tato
rizika, už když přípravek vybíráte v lékárně.

Blahodárná mořská voda sama rýmu ne-
vyléčí

Abychom dosáhli nejen vyléčení akutní rýmy,
ale navrátili nosní sliznici i její funkčnost, je
vhodné kombinovat aplikaci nosních kapek
či sprejů s roztoky mořské vody. Slaná voda
opláchne nosní sliznici, odstraní nosní sekret
a zajistí lepší kontakt léčiva se sliznicí. Sama
ale rýmu nevyléčí.

Podle průzkumu užívá spreje s mořskou (sla-
nou) vodou 13 % Čechů, zároveň s jinými nos-
ními spreji ji užívá 17 % Čechů.
Spreje s roztoky mořské vody se liší podle
koncentrace obsažené soli. Ty méně slané (fy-
ziologické roztoky) jsou vhodné ke každoden-
ní péči o nosní sliznici. Odplaví z ní nečistoty
a hydratují ji. Více slané (hypertonické) rozto-
ky jsou na místě v případě, že už se vyskytne
nějaký problém, ale neměly by se užívat déle
než 2–3 týdny. Vyšší obsah soli pomáhá uvol-
ňovat ucpaný nos a usnadňovat dýchání.

Síla přírody pro zdraví

Další možností v boji s rýmou jsou přírodní
bylinné spreje. Představují šetrnou a účin-
nou formu léčby. Například Sinulan forte ex-
press poskytuje účinky nosních kapek a moř-

ské vody v jednom nosním spreji. Přináší
rychlou a přírodní léčbu rýmy a onemocnění
nosních dutin. Obsahuje glycerol a esenciální
oleje z máty peprné, eukalyptu, rozmarýnu
a mateřídoušky. Osmoticky uvolní ucpaný nos
a dutiny, zmírní bolest a tlak, odstraní nečisto-
ty, hydratuje a vytváří ochranný film. Jedná se
o 100% přírodní produkt, který je nenávyko-
vý, protože neobsahuje dekongestanty, a díky
tomu je vhodný i pro těhotné a kojící ženy.
Sinulan forte express je díky glycerolu 10×
osmoticky aktivnější než slaná voda a vytvoří
hypertonický film na nosní sliznici, který způ-
sobí tok tekutiny na povrch sliznice. Ta s se-
bou strhává nečistoty, mikroby a mrtvé buňky.
Zároveň dojde k hydrataci sliznice a uvolnění
dutin, což vede k lepšímu vyčištění a úlevě od
bolesti. Esenciální oleje zklidňují a osvěžují
sliznice. Díky kombinaci přírodních účinných
složek spreje dochází k úlevě a zlepšení dý-
chání ve velmi krátké době.
Se Sinulanem forte express si nemusíte hlídat
délku užívání a obávat se poškození nosní sliz-
nice a zároveň poznáte účinnou a šetrnou sílu
přírody.

Více na www.sinulan.cz
Nyní za speciální cenu v lékárnách Dr. Max za
129 Kč (původní cena 169 Kč)

Jak účinně bojovat s rýmou
a vyhnout se závislosti
na nosních sprejích

Podle průzkumu užívá spreje s mořskou (sla-
nou) vodou 13 % Čechů, zároveň s jinými nos-

Spreje s roztoky mořské vody se liší po dle 
koncentrace obsažené soli. Ty méně slané (fy-
ziologické roztoky) jsou vhodné ke každoden-
ní péči o nosní sliznici. Odplaví z ní nečistoty 
a hydratují ji. Více slané (hypertonické) rozto-
ky jsou na místě v případě, že už se vyskytne 
nějaký problém, ale neměly by se užívat déle 
než 2–3 týdny. Vyšší obsah soli pomáhá uvol-
ňovat ucpaný nos a usnadňovat dýchání.

Další možností  v boji s rýmou jsou přírodní 
bylinné spreje. Představují šetrnou a účin-

Sinulan forte ex-
 poskytuje účinky nosních kapek a moř-

používá 15,4 % Čechů, závislost
na nich si uvědomuje necelých 5 %.

užívá 13 % Čechů, zároveň s jinými
nosními spreji ji užívá 17 % Čechů.

používá 29 % Čechů a 33 % Slováků.
Mladí lidé do 30 let častěji než jiní
používají nosní spreje (29,4 %).

Nosní spreje s dekongestanty

Spreje s mořskou (slanou) vodou

Nosní kapky

Zdravotnický prostředek

INZERCE
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Napište bublinu a reagujte
na sloupek na:

www.facebook.com/denikmetro

FOTO: 2x AP

1 Krakonoš je nejen
vládce hor, ale také
název piva, které se
od roku 1582 vaří v:
a) Trutnově
b) Turnově
c) Liberci

2 Jako Pirate, Corsair
nebo Crusader byly
známy americké
stíhací letouny od
výrobce:
a) Northrop
b) Vought
c) McDonnel

3 V létě 4. července
přijde do kin nový film
o Spider-Manovi. Jeho
název je Daleko od:
a) Asgardu
b) Shambally
c) domova

4 Pilcomayo je
jihoamerická řeka
tvořící hranici mezi
Argentinou
a Paraguayí. Pramení v:
a) Peru
b) Ekvádoru
c) Bolívii

5 Pod domorodým
názvem japok byl
v mnoha zemích
Ameriky dříve znám
malý vačnatec. Je to:
a) koala
b) vačice
c) bandikut

Stupeň zátěže pro dnešek: bio 2
Střední zátěž. Rizikové skupiny by se měly vyvarovat zvýšené fyzické
a psychické zátěže a věnovat pozornost svému zdravotnímu stavu.
Teplotní rekord: -15,4/18,5 °C
Rok výskytu: 1956/1990

Napadá vás vtipný popisek?

Napište svou bublinu
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Kvíz

Počasí
DNES ZÍTRA STŘEDA ČTVRTEK

Min. 10
Max. 14

Min. 11
Max. 15

Min. 12
Max. 16

Min. 14
Max. 18

Sudoku

12:30 Sama doma
14:00 Lyže

Povídka z cyklu Bakaláři
14:25 Vrah skrývá tvář

Krimifilm (ČR, 1966)
16:00 To je vražda, napsala X
16:45 Cestománie
17:15 AZ-kvíz
17:40 Černé ovce
18:00 Události v regionech
18:25 Kde domov můj?
18:55 Události za okamžik

a počasí
19:00 Události
19:50 Branky, body, vteřiny

14:55 Na cestě po Kopanicích
15:20 Báječné krajiny (5/5)
16:05 Dobrodružství vědy

a techniky
16:35 Letecké katastrofy
17:20 1963: Pohřeb

J. F. Kennedyho
17:50 1961: Jurij Gagarin, první

člověk ve vesmíru
18:15 Krajinou domova (6/8)
18:45 Večerníček
18:55 Turecko – brána Orientu
19:15 Hádanky domů života
19:40 Postřehy odjinud
19:50 Zprávy ve znakovém jazyce

20:00 Rapl II (8/13)
Krimiseriál (ČR, 2018).
Major Kuneš se vrací
a s ním přichází... RAPL.
Kamera M. Janda. Hrají:
H. Čermák, L. Příkazký,
A. Pyško, T. Jeřábek a další

21:05 Reportéři ČT
21:45 MOST! (8/8)
22:34 Výsledky losování

Šťastných 10
22:35 Kriminalista
23:35 Na stopě
00:00 Koptashow
00:30 AZ-kvíz
00:55 Banánové rybičky
01:25 Z metropole, Týden

v regionech
01:55 Kalendárium
02:10 Sváteční slovo

pedagoga a teologa
Aleše Rolečka

ČT1

20:00 Stalingrad (1/3)
V létě roku 1942 se
německá 6. armáda
probojovala k Volze

20:55 Superletiště
21:50 Vysíláme zprávy

Komediální drama
(USA, 1987)

00:00 Kavaleristé
Western (USA, 1959)

01:55 Queer: Queer Spirit
Festival

02:25 Evropa dnes
02:50 Nech babičku

na pokoji!
03:15 Hranice dokořán – Roz-

mówki polsko-czeskie
03:40 Ze zoo do zoo
04:10 Kouzlo staré roubenky
04:35 Ostrov kovbojů
05:00 Křesťanský magazín
05:30 Folklorika

ČT2

20:15 Modrý kód (156)
Seriál (ČR, 2019). Maty
se vrací ze stáže v USA
a potkává se s Lucií.
Rasputin má s Lazarevem
přátelský vztah a chce mu
pomoci při jeho průzkumu.
Projekt plastické kliniky
v Rubavě se posouvá
kupředu. Hrají: S. Laurinová,
R. Zach, I. Chmela,
D. Gránský, J. Štěpnička,
M. Procházková a další

21:30 Jak se staví sen – extra
22:45 Ano, šéfe!
23:50 Policie v akci
00:50 Komisař Rex V (10)

Krimiseriál (N/Rak., 2000)
01:45 Komisař Rex V (11)

Krimiseriál (N/Rak., 2000)
02:40 Doktor z hor:

Nové příběhy III (7)

PRIMA

17:00 Óčko news
Hudba, film, zábava –
nikdo a nic nám neuteče

17:05 Óčko hity
Aktuální klipy

17:30 Top 3 YouTube Chart
Vyberte interpreta do
sobotní YouTube chart.
Odehrajeme tři jeho
nejsledovanější klipy!

17:45 Óčko hity
Aktuální klipy

19:00 Óčko news
Hudba, film, zábava –
nikdo a nic nám neuteče

19:05 Moje desítka
Top 10 klipů podle
diváka Óčka

20:00 Óčko hity
Klipy nonstop

22:00 CZ & SK
23:00 Óčko flirt

ÓČKONOVA

20:15 Simpsonovi
XXX (4)
Animovaný seriál
(USA, 2018)

20:50 Teorie
velkého třesku XII (4)
Sitcom (USA, 2018)

21:15 Teorie
velkého třesku V (20)
Sitcom (USA, 2011)

21:45 Teorie
velkého třesku V (21)
Sitcom (USA, 2011)

22:10 Partička
22:55 COOLfeed
23:05 Špinavá práce (21)
00:05 Partička
00:50 Živí mrtví VII (13)

Hororový seriál
(USA, 2016)

01:50 Mistr popravčí (4)
02:40 Živí mrtví VII (13)

PRIMA COOL

12:20 Polední zprávy
12:30 Policie Hamburk II (11)
13:30 Doktor z hor:

Nové příběhy III (7)
Nezištnost

14:30 Komisař Rex V (10)
Studený jako led

15:30 Komisař Rex V (11)
Smrtící karta

16:35 Odpolední zprávy
16:50 Policie v akci
17:50 Prostřeno!
18:55 Velké zprávy
19:40 Divošky
19:55 TOP STAR

12:05 Futurama VIII (7)
12:35 Simpsonovi XVII (4)
13:05 Simpsonovi XVII (5)
13:25 COOLfeed
13:35 Simpsonovi XVII (6)
14:05 Simpsonovi XVII (7)
14:35 COOL e-sport
15:05 Re-play
15:40 Futurama VIII (8)
16:00 COOLfeed
16:05 Špinavá práce (21)
17:00 Top Gear 2009
18:10 COOLfeed
18:20 Simpsonovi XVII (8-11)
20:05 Úplně debilní zprávy

06:00 Ranní fresh
Vstávání s muzikou

09:00 Zpátečka
Co jsme hráli na Óčku
tento den v roce 2018

10:00 Óčko hity
Klipy nonstop

12:00 Óčko news
Hudba, film, zábava –
nikdo a nic nám neuteče

12:05 Óčko hity
14:00 Óčko news
14:05 Óčko trendy
15:00 Óčko news
15:05 Mixxxer Show

20:20 Specialisté (68)
Krimiseriál (ČR, 2019).
V lesíku je nalezena
mrtvola mladé ženy. Při
vyšetřování vyjde najevo
zvláštní okolnost, že její
syn přišel o život jen dva
měsíce před její smrtí.
Hrají: D. Prachař, J. Štáfek,
Z. Kajnarová, J. Zadražil,
J. Hájek, I. Jirešová a další.
Režie D. Rihák

21:20 Specialisté (14)
22:15 Námořní vyšetřovací

služba: New Orleans (3)
22:55 Beze stopy VII (22)
23:50 Mentalista (23)
00:45 Mentalista II (1)
01:25 Kriminálka Miami VII (6)
02:05 Krok za krokem IV
02:25 Střepiny
03:15 Co na to Češi

12:00 Polední Televizní noviny,
Sportovní noviny, Počasí

12:25 Krok za krokem IV (9)
12:45 Ordinace v růžové

zahradě 2 (398)
14:05 Mentalista (23)
15:00 Mentalista II (1)
15:55 Kriminálka Miami VII (6)
17:00 Odpolední Televizní

noviny, Sportovní noviny
17:25 Co na to Češi
18:25 Ulice (3621)

Seriál (ČR, 2019)
19:30 Televizní noviny,

Sportovní noviny, Počasí

„Co čumíš, dědku,
chci plnou truhlu

a ženicha!“
LIBOR VODIČKA

Facebook
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hodně dlužíme

MOBIL, KTERÝ
ODMATURUJE

Odmaturovali byste teď z matematiky? Možná ne. Ale váš mobil
ano. Stačí stáhnout aplikaci, která umí vyřešit část maturitních
příkladů. Třeba logaritmickou rovnici – i s postupem. Stačí ji vyfo-
tit a opsat, co je na displeji. Rozumět tomu nemusíte, ale na čtyř-
ku to stačí. Školy (čest výjimkám) ovšem vyučují spíše to, co zvlá-
dá mobil. To žáci umějí celkem slušně. Nacvičili algoritmy a jako
opičky – a jako mobil – řeší typové úlohy, u přijímaček, u maturi-

ty. O rozvoji logického myšlení ne-
může být řeč. Rovnici vyřeší, ale
sestavit ji nedokážou. Nedokážou,
protože to se málo učí. Jeden by
čekal, že didaktici matematiky už
chystají změny: méně složených
zlomků, méně řešení rovnic –
vždyť k čemu umět řešit rovnici,
když ji neumím sestavit. Zato více

analýzy reálné situace, více sestavování rovnic a interpretace vý-
sledku. Tedy toho, co mobil nesvede a v čem bude člověk asi ještě
dlouho nenahraditelný. Ale ouha. Jsou to právě didaktici matema-
tiky (čest výjimkám) a Jednota českých matematiků a fyziků, kteří
změnám brání. Je jim jedno, že vyřešit bez mobilu logaritmickou
rovnici bude potřebovat nanejvýš jeden z tisíce. Že pro budoucí
kadeřnice, topenáře, účetní, učitele češtiny, lékaře i právníky je
to nejen ztráta času, ale často i příčina celoživotní antipatie k ma-
tematice. Takhle to roky dávají do osnov, do testů, vyučují a zkou-
ší. Pro matfyzáky, a já jsem jedním z nich, je to skvělé. Jak ale za-
ujmout všechny ty, co v životě žádné rovnice řešit nebudou, co
užitečného je učit, to tihle didaktici neřeší. Nezajímá je to. Tak
přece není možné, aby s takhle omezeným rozhledem dál rozho-
dovali o tom, co mají umět všechny děti. I ty vaše.

Andy
Stará

Obávám se, že ještě
v příští sezoně ho
na ledě uvidíme.

Citát

Takhle to roky
dávají do osnov,
do testů, vyučují
a zkouší.
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Marťas
Somr

Když Kladno postoupí
do extraligy,
bude hrát dál.

inzerce

Beran 21/3–20/4 Váhy 23/9–23/10

Rak 22/6–22/7 Kozoroh 22/12–20/1

Býk 21/4–21/5 Štír 24/10–22/11

Lev 23/7–22/8 Vodnář 21/1–20/2

Blíženci 22/5–21/6 Střelec 23/11–21/12

Panna 23/8–22/9 Ryby 21/2–20/3

Horoskop na pondělí 25. 2.

Vedení s vámi má velkou tr-
pělivost, ale nedovolí, abys-

te jim přerostli přes hlavu. Prekérní věci
řešte jen mezi čtyřma očima.

Konečně jste se dočkali do-
by, kdy hvězdy nabádají k in-

vestování a jednání s úřady. Teď se vám
daří vyjednat výhodné podmínky.

Přestanete o sobě pochy-
bovat a pustíte se do práce.

Nechápete, že jste ztratili tolik času lízá-
ním ran. S tím je teď konec.

Mars v trigonu k Venuši vy-
tváří stabilní postavení, kte-

ré se odrazí na pracovním poli i ekono-
mickém zajištění. Neriskujete.

Jste vytrvalí a nezaleknete se
žádného úkolu, což se hodí.

Na začátku týdne bude v práci kompli-
kací víc, než byste předpokládali.

Zelenou mají úředníci a ad-
ministrativní pracovníci.

Čím víc papírování vás čeká, tím lépe.
Teď jste nepřemožitelní supermani.

Razíte si vlastní cestu a ne-
řešíte, co si o vás myslí vaše

okolí. Díky tomu vám jde všechno snad-
no a zbytečně se netrápíte.

S financemi je to jednodu-
ché. Čím méně jich potře-

bujete, tím méně času musíte trávit
v práci. Zamyslete se nad tím.

Dostáváte se do křeče, kdy
byste kolegům i zákazní-

kům rádi od plic řekli, co si myslíte. Ale
chápete, že si tím vůbec nepomůžete.

Obklopují vás zlodějíčci,
kterým jde o vaše úspory.

Říkáte si, že taková maličkost nestojí za
řeč, a oni na to taky spoléhají.

Když přestanete sledovat
druhé, zjistíte, že vám samot-

ným stačí ke spokojenosti hodně málo.
Neporovnávejte se s tím, co má okolí.

Vykřešete ze sebe poslední
zbytky sil, abyste na sebe

strhli kýženou pozornost. Věříte, že tak
můžete převálcovat konkurenci.

JE VÁM NEVĚRNÝ?
Vím, jestli se trápíte zbytečně. Vím, jak to
dopadne! Mám úspěšnou praxi od roku 1991.
Zavolejte 906 70 30 35 nebo napište SMS
na číslo 904 30 55 s kódem 95FPT a své
datum narození!Astroložka Sofie

Požádej o pomoc
svého anděla!

Andělské
Požádej o pomoc

tarotové karty!

Pošli SMS ve tvaru 65RJM
a text na9043046nebo volejte na 906703035

Komiks

Řešení sudoku

ONDŘEJ
ŠTEFFL
ZAKLADATEL SCIOŠKOL

PROCEDURA
(Z dopisu čtenáře
na této straně)

Složitější postup při
nějakém konání, jednání

nebo řízení

ZDROJ: AKADEMICKÝ SLOVNÍK
CIZÍCH SLOV

Výrok dne

Rostislav
Lanz
To už
je rok
2080?

Anketa Je tato sezona pro Jaromíra Jágra poslední?

Dopisy a vzkazy

Poděkování
V pátek 22. 2. odpoledne
jsem při nešťastném pádu
na chodníku utrpěla úraz
ruky, tudíž místo na smlu-
venou schůzku vedly mé
kroky na polikliniku Šus-
tova. Vzhledem k tomu,
že bylo těsně po ordinač-
ních hodinách, sestřička
mě „přesměrovala“ na Bu-
dějovickou. Na naši krát-
kou rozmluvu zareagoval
přítomný, pro mě v té
chvíli neznámý pán, který
mně okamžitě nabídl od-
voz svým autem nejen na
příslušné chirurgické od-
dělení, ale po absolvování
všech souvisejících proce-
dur i odvoz domů. Přesto-
že páteční odpoledne bylo
pro mě smolné, zanechalo
ve mně pozitivní pocit, že
dobří lidé stále ještě ko-
lem nás jsou a že i přes
hromadu svých povinnos-
tí dokážou nezištně pomo-
ci. Patří Vám velký dík,
pane Procházko. Rovněž
děkuji všem zdravotní-
kům na Budějovické (v re-
cepci, na rentgenu, chirur-
gii i v sádrovně) za jejich
profesionální a laskavý
přístup. A to i těsně před
koncem pátečních ordi-
načních hodin.

MARCELA DUŠKOVÁ, PRAHA

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Sloupek Slovo dne

„Nemám jeho
číslo, ani on
nemá moje.“

ROBERT FICO
SLOVENSKÝ EXPREMIÉR

Bývalý předseda slovenské vlády
kategoricky popírá, že by si ve
své bývalé funkci telefonoval
s italským podnikatelem

Antoniem Vadalou,
který je spojován s mafií.
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Trasa dlouhá 1300
kilometrů je mezi
turisty oblíbená.

Cyklisté mohou využít při
cestě po Labské stezce nově
vydaného průvodce. V Ústec-
kém kraji se letos začnou sta-
vět poslední tři chybějící úse-
ky stezky.

Zájem o cyklostezku stále
roste. Každoročně jí projede
zhruba 230 tisíc lidí a je to nej-
oblíbenější dálková trasa vNě-
mecku. Celá cyklotrasa od Se-
verníhomoře přes Labské pís-
kovce do Polabí měří 1270 ki-
lometrů, na českém území
pak zhruba 370 kilometrů.
V Ústeckém kraji vede

96 kilometrů trasy, z velké
části je hotová. Chybí úseky
Dobříň–Račice, Račice–Hněvi-
ce a Třeboutice–Nučnice. Do-
končení je v plánu v říjnu
2020.
Na stavby získal kraj dota-

ce. Právě úsek přes Ústecký

kraj patří mezi nejoblíbeněj-
ší. „Zájem roste také o trasu
k prameni Labe. Tam se lze
dostat lanovkou na Medvě-
dín a dále přes Vrbatovu
a Labskou boudu, posledních
pět set metrů k prameni se
musí pěšky,“ uvedl koordiná-
tor Labské stezky v ČR Daniel
Mourek.
Průvodce vychází několik

let, letos však v novém desig-

nu a s přehlednějšími mapa-
mi představuje nejen vlastní
trasu, ale nabízí i široký vý-
běr ubytovatelů a služeb pro
cyklisty podél celé Labské
stezky. „Vybrat si mohou zá-
jemci z 521 ubytovacích slu-
žeb, všechny jsou certifikova-
né, to znamená, že musí spl-
nit určitá kritéria, jako je bez-
pečné uschování kol,možnos-
ti si nechat kolo opravit, očis-

tit, nechat si vyprat oděvy
a další,“ řekl Mourek. Cyklo-
průvodce vychází v nákladu
260 tisíc kusů v české a ně-
mecké jazykové mutaci a při-
náší tipy na hlavní atrakce
a informace o servisech, pří-
vozech, turistických infocen-
trech a dalších službách pro
cyklisty. Formátem se podle
Mourka vejde do každé cyklo-
brašny.

Novinkou oproti předcho-
zím vydáním je upozornění
na některé atrakce, o kterých
místní vědí, ale lidé odjinud
je neznají. V Ústeckém kraji
je to třeba via ferrata v Děčí-
ně. Infrastruktura pro cyklis-
ty se podle Mourka stále zlep-
šuje. Přibývá restaurací, uby-
tovacích kapacit a přímo na
Labskou stezku se specializu-
jí i cestovní kanceláře. ČTK

Takto vypadá obálka nového cykloprůvodce.

Filmové hrdiny spatříte v Poděbradech
Muzeum v Poděbradech na Nymbursku láká letos již třetím rokem příznivce filmů na uni-
kátní sbírku soch, figurek a replik filmových postav. Před rokemmuzeum otevřelo poboč-
ku i v Praze, v každé z poboček lidé uvidí zhruba 650 exponátů. „Každou navštíví ročně
kolem 30 tisíc lidí,“ řekl majitel muzea vystupující pod sběratelským jménem Johnny
Wolf. Muzeum podle Wolfa nabízí jednu z největších popkulturních sbírek ve světě a zce-
la unikátní v Evropě. „Kdo je filmový nadšenec, kdo je milovník filmu, stříbrného plátna
a všech těchto postav, tak si u nás určitě najde to svoje,“ uvedl Wolf. V muzeu jsou k vidě-
ní nejrůznější filmové postavy, všechny jsou v měřítku od 1:6 až po životní velikost.
„Jsem obrovský fanda (režiséra) Jamese Camerona, takže Terminátor, Vetřelci, Avatar, to
tady nemůže chybět. Myslím i na malé návštěvníky, takže tu jsou sošky Disney, máme
i hrdiny DC Comics nebo Marvel,“ vyjmenovává Wolf. Své zastoupení tu má také jediná
česká postavička – major Zeman ze seriálu 30 případů majora Zemana (na snímku vpra-
vo). Wolf plánuje do budoucna rozšíření muzea. Dospělé vstupné vyjde na 250 korun,
děti od tří do 15 let zaplatí 160 korun. 2x ČTK

Chrám svaté Barbory v Kutné
Hoře letos čeká několik změn,
které souvisejí s návštěvnic-
kým provozem. Farnost chce
upravit severní vstup, jímž do
památky vcházejí návštěvníci.
Obchůdek se suvenýry se pře-
sune do sakristie, která tak
bude nově zpřístupněna veřej-
nosti. Vcházet do chrámu a vy-
cházet se bude stejným portá-
lem, jen pro větší komfort ná-
vštěvníků budou cesty odděle-
ny. „Připravuje se také úprava
orientačního systému pro tu-
risty a obměna expozice na

emporách. Práce proběhnou
v dílčích etapách tak, aby ne-
došlo k omezení provozu chrá-
mu,“ uvedla Julie Němcová
z Římskokatolické farnosti –
arciděkanství Kutná Hora.
Farnost také plánuje obno-

vu zvonů Michal a Ludvík,
které jsou umístěny v jižní
věži bývalé jezuitské koleje.
Tyto zvony odnepaměti ohla-
šují slavnosti a svátky i jiné
události veřejného života. Ak-
tuálně jsou oba zvony vyřaze-
ny z provozu kvůli špatnému
technickému stavu. ČTK

Česká část trasy 2x LABSKA-STEZKA.CZ

Chrám sv. Barbory.
Čekají ho úpravy

Památky žijí
Dostat turisty na méně
známé památky je cílem
česko-rakouského projek-
tu Památky žijí. V jižních
Čechách a na Vysočině se
do něj zapojilo 13 hradů
a zámků. Vznikají přes-
hraniční stezky od hradu
k hradu, na zámku Tře-
boň bude díky projektu
nový orientační systém.

Neprakta v Želči
V obrazárně Špejchar
v Želči na Táborsku začala
výstava vtipů, fotografií
a knih Jiřího Wintera
Neprakty. Představuje asi
150 exponátů. Spolu
s Winterem se mohou
lidé seznámit i s Mirosla-
vem Švandrlíkem a Bedři-
chem Kopecným, kteří vti-
py předkreslovali. ČTK

Na Labské stezce pomůže
cyklistům nový průvodce

Krátce
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Tenistka Barbora Strýcová zís-
kala v Dubaji 24. titul ve
čtyřhře a druhý s tchajwan-
skou partnerkou Sie Šu-wej.
Ve finále třetí nasazená dvoji-
ce porazila česko-ruský pár
Lucii Hradeckou, Jekatěrinu
Makarovovou 6:4, 6:4, vítěz-
ky v největším městě Spoje-
ných arabských emirátů ne-
ztratily ani set.
Strýcová a bývalá deblová

světová jednička Sie Šu-wej
navázaly na společný loňský
titul z Indian Wells. Česká te-
nistka od té doby vyhrála ješ-
tě dva turnaje s Andreou Hla-
váčkovou. Sie Šu-wej, jež
v Dubaji vyřadila ve čtvrtfiná-
le dvouhry Karolínu Plíško-
vou a podlehla v semifinále
Petře Kvitové, vybojovala
osmý deblový primát. „Hrát
se Sie Šu-wej je jedinečné. Je
neuvěřitelná na síti a celkově
hraje výborně. Má kouzelné
ruce. Je všude, proto je tak ne-
příjemná,“ ocenila Strýcová
svou deblovou partnerku.

V prvním setu Hradecká tři-
krát prohrála své podání, to
poslední v desáté hře dokon-
ce bez zisku gamu. Ve druhé
sadě nejprve Strýcová a Sie
Šu-wej ztratily vedení 4:1
a 40:0, ale soupeřky obrat ne-

dokonaly a rozhodnutí padlo
znovu v desáté hře, tentokrát
při podání Makarovové. Troj-
násobná grandslamová šam-
pionka ve čtyřhře Hradecká
se v případě vítězství mohla
vyrovnat Strýcové v počtu
deblových titulů, usilovala
o 23. trofej v kariéře.

Další česká tenistka, Petra
Kvitová, v Dubaji došla až do
singlového finále. Druhá na-
sazená hráčka ale prohrála se
Švýcarkou Belindou Bencico-
vou 3:6, 6:1, 2:6, v žebříčku
WTA se přesto posune na tře-
tí místo. Kvitová letos hrála
už třetí finále. V Sydney získa-
la šestadvacátý vavřín v karié-
ře a před Dubají prohrála
v boji o titul i na Australian
Open v Melbourne. „Myslím,
že v Melbourne jsem hrála
lépe, mnohem lépe jsem tam
podávala než tady. Celý tur-
naj jsem bojovala se servi-
sem. Hodně jsem musela
hrát přes druhé podání,“ mr-
zelo Kvitovou. ČTK

Práce - nabídka
• Přijmeme kvalifikovaného
dělníka pro výrobu řetězů.
Technické myšlení a znalost
ruštiny požadujeme. Práce ve
Strakonicích. Více info na tel.
720976917193537

• WOW! FOOOTEČKY! Jedineč-
né! Sexy! PROTEBE! Pošli SMS ve
tvaru 29TAX a text na 909 15 50

• Mám tolik volného času, že
zkouším své štěstí tady. Třeba
si také sám a nepohrdneš stá-
le svěží společnicí. Zdeňka 64.
Ozvi se na 909 80 50 40 nebo
mi napiš SMS na číslo 909 15 45
s kódem 58MVE a tvůj text!

E.M.A. Europe sro, POBox 14, Praha 05, 110 05, tech. zaj.Materna,
od 18let,1sms/50Kč, 1min/80Kč včDPH,max. délkahovoru

15minut, www.ema.bz,www.platmobilem.cz

LEHKÁ PRÁCE V OSTRAVĚ
SERVIS ELEKTRONIKY - VŠE VÁS NAUČÍME
ZÍSKEJTE 19 000 Kč/měs.
NÁBOROVÝ PŘÍSPĚVEK 10 000 Kč
ZVÝHODNĚNÉSTRAVOVÁNÍ
Doporučte kamaráda a získejte
DALŠÍCH 10 000 Kč.

VOLEJTE ZDARMA 800 70 70 70!

Bila se jako lvice
Jediná česká bojovnice na premiérovém galavečeru smí-
šených bojových umění UFC v Praze Lucie Pudilová pro-
hrála duel se zkušenější Američankou Liz Carmoucheo-
vou 0:3 na body a připsala si třetí porážku v pátém zápa-
se v hlavní světové organizaci MMA. Čtyřiadvacetiletá
Pudilová měla v O2 areně bouřlivou podporu, k výhře
v životním zápase jí to ale nepomohlo. Carmoucheová,
která byla společně s krajankou Rondou Rouseyovou vů-
bec první ženskou zápasnicí v UFC, dokázala eliminovat
jednu ze silných stránek Pudilové – kopy – a po vyrovna-
ném průběhu si připsala třináctou výhru v UFC. „Myslím
si, že můj výkon byl skvělý a že jsem se hodně zlepšila.
Soupeřka byla ale silná. A rozhodnutí rozhodčích já ne-
můžu ovlivnit,“ řekla viditelně zklamaná Pudilová. Podle
rozhodčích prohrála 30:27, 29:28 a 29:28. Dva arbitři ji
tak určili jako vítězku jednoho ze tří kol, třetí označil Car-
moucheovou jako vítězku ve všech kolech. ČTK

Kvitová s cenou útěchy AP

Klokani protrhli
střeleckou smůlu
a zachránili svého
trenéra.Odnesl
to Zlín.

Fotbalisté Jablonce ve
22. kole první ligy prohráli
v Mladé Boleslavi 0:1, nevy-
užili šanci alespoň na čas po-
skočit na třetí místo tabulky.
Bohemians 1905 zvítězili ve
Zlíně 2:0 a naplno bodovali
poprvé po deseti zápasech.
Olomouc doma porazila no-
váčka Příbram rovněž 2:0.
Předposlední Karviná remizo-
vala s Teplicemi 1:1.
O mladoboleslavské výhře

rozhodl až ve třetí minutě na-
stavení Tomáš Přikryl. Středo-
češi, za které debutovala
čerstvá posila ze Slavie Muris
Mešanovič, jsou na osmé pozi-
ci. Jablonec počtvrté z posled-
ních pěti zápasů ztratil body
a zůstal pátý.
„Máme neskutečnou ra-

dost, protože jsme porazili

velmi kvalitního soupeře.
A když dáte branku takto
v nastavení, tak to musíte
označit za šťastné vítězství.
Navíc neodpovídá ani průbě-
hu, kdy Jablonec hrál velmi
dobře,“ připustil kouč Mladé
Boleslavi JozefWeber. „Přiblí-
žili jsme se první šestce, ale
pořád je na dostřel i ta posled-
ní skupina,“ dodal.
Důvod k radosti měl i tre-

nér Bohemians Martin Ha-
šek. Klokani utnuli sérii bez
vstřeleného gólu, která trva-
la 479 minut. Naopak domácí
Zlín pošesté za sebou pro-
hrál. V prvním poločase se
trefil kapitán Pražanů Daniel
Krch, v nastavení druhé půle
přidal pojistku Kamil Vacek.
Bohemians v lize porazili
Zlín poprvé od září 1994 a po
12 utkáních. „Dnes to asi
bylo napsáno ve hvězdách, že
Bohemka vyhraje, a tak se
i stalo, já jsem to tak cítil.
Jsem šťastný ze spousty důvo-
dů. Žádný trenér nechce být
vyhozen, v Bohemce mám
rád spoustu lidí, nerad bych
ji opouštěl,“ řekl trenér Mar-
tin Hašek. ČTK

Intimní

Hašek:
Nerad bych
odcházel

Krátce

Dvě zlata
ze šampionátu
Norský běžec na lyžích
Johannes Hösflot Klaebo
získal na mistrovství svě-
ta v Seefeldu druhý titul.
Po čtvrtečním triumfu
ve sprintu volnou techni-
kou ovládl s Emilem Iver-
senem i závod dvojic kla-
sicky na 6 x 1,6 km.

Čech zářil pod
širým nebem
Útočník Jakub Voráček
pomohl Philadelphii
v utkání NHL, které se
hrálo pod širým nebem,
gólem a dvěma přihráv-
kami k výhře 4:3
v prodloužení nad
Pittsburghem a byl vy-
hlášen první hvězdou
zápasu. V dalších deseti
zápasech sobotního
programu bodoval z čes-
kých hokejistů už jenom
Michal Kempný.

Ledecká závod
nedojela
Snowboardistka Ester Le-
decká skončila po pádu
ve čtvrtfinále v paralel-
ním slalomu v Číně pátá
a udržela vedení v celko-
vém pořadí paralelních
disciplín Světového po-
háru. ČTK

Češky ve finále. Strýcová
slaví, Kvitová opět druhá

Naši milíčtenáři,prosíme,do košenepatříme!

Naši milí čtenáři, prosíme, do koše nepatříme!

Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178




